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Z činnosti zastupitelstva 
 

Zastupitelstvo obce Dobrčice na svém 6. zasedání konaném dne 9. září 2019: 

 schválilo program 6. zasedání Zastupitelstva obce Dobrčice, 

 vzalo na vědomí kontrolu plnění usnesení z 5. zasedání Zastupitelstva obce Dobrčice, 

 vzalo na vědomí provedená rozpočtová opatření č. 5/2019 a 6/2019, 

 schválilo uzavření smlouvy o právu provést stavbu mezi obcí Dobrčice a p. Jaroslavem 

Gárským z Dobrčic. 

 

V uplynulém období se zastupitelstvo obce a obecní úřad zabývali následujícím: 

 8. srpna se v Beňově uskutečnil seminář pro starosty na téma boje se suchem a obnova 

krajiny. V rámci semináře si přítomné starostky a starostové vyměňovali zkušenosti 

s obnovou cest, budováním vodních nádrží a krajinotvorbou. 

 6. září se starosta a místostarosta vydali do obce Velká Jesenice, kde se provozuje 

kořenová čistírna odpadních vod. Po přivítání tamním starostou a úvodním slovu jsme 

navštívili areál čistírny, která se nachází v těsném sousedství zástavby. 

 26. září se uskutečnila Valná hromada DSO mikroregionu Moštěnka. Byl schválen Akční 

plán sociálních služeb mikroregionu Moštěnka, bylo schváleno navýšení příspěvků do 

mikroregionu z 35,- na 50,- Kč za občana, byla prodiskutována možnost zavedení 

seniortaxi v mikroregionu a dále byly probírány možné dotace na vybavení kulturních 

zařízení, škol a spolkových místností. Obec Dobrčice by ráda požádala o nové stoly 

a židle, projektor s plátnem a vybavení do knihovny. Dotace má být 80 %. 

 V průběhu léta probíhaly práce v Přestavlckém lese na údržbě ve vysázených 

oplocenkách a dále na plochách, které jsou určeny k výsadbě stromků v příštím roce. Na 

podzim proběhne pálení klestu na těchto plochách a dále budou vysázeny nové smrčky 

do školky na vánoční stromky. 

 Zastupitelstvo se věnovalo přípravě rozpočtu na rok 2020, přípravou žádosti o dotace na 

opravu polní cesty k Beňovu a přípravou Strategického plánu rozvoje obce. 

     Marek Ostrčil 

 

Společenská kronika 
 

K 30. září 2019 má obec celkem 221 obyvatel: 111 mužů a 110 žen, z toho je 31 dětí do 

15 let: 14 chlapců a 17 dívek. Od posledního vydání Dobrčických novin se jeden občan 

přistěhoval. 

 

V září oslavila své 75. narozeniny paní Mária Mlčáková. Zástupci obce jí k jejímu jubileu 

pogratulovali a do dalších let popřáli mnoho zdraví a štěstí. 

 

Na žádost paní Věry Benové se jí omlouváme, že jsme v minulém čísle uvedli, že jí „ještě 

jednou gratulujeme“ k narozeninám. Gratulováno jí bylo pouze prostřednictvím 

Dobrčických novin.    

MO a MM 
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Informace a zajímavosti 
 

Platby poplatků a stočného za rok 2019 – je již po termínu splatnosti 

Dovolujeme si upozornit všechny občany s nezaplacenými poplatky a stočným za rok 

2019, že termín splatnosti byl 30. června 2019. Žádáme o jejich urychlené uhrazení 

v hotovosti na OÚ nebo platbou na účet obce vedený u ČSOB 288287951/0300, konstantní 

symbol 558, variabilní symbol je číslo popisné domu, ve kterém má poplatník trvalý pobyt, 

nebo jehož je poplatník vlastníkem, nebo RČ poplatníka. 

 

Vánoční stromky v Přestavlckém lese 

Upozorňujeme, že v letošním roce budou k dispozici vánoční stromky jen menšího 

vzrůstu. O termínu jejich prodeje budeme informovat prostřednictvím letáků počátkem 

prosince.   

 

Problémy s odpadní vodou 

Upozorňujeme všechny občany, že při posledním rozboru odpadních vod 

z kanalizačních výpustí do Dobrčického potoka byly zjištěny limitní hodnoty znečištění 

odpadních vod. Žádáme všechny občany, kteří jsou napojení na obecní kanalizaci, aby se 

snažili co nejméně zatěžovat odpadní vody znečišťujícími látkami a také provedli kontrolu 

stavu svých septiků, přes které musí jejich odpadní vody téct před odvedením do obecní 

kanalizace. V případě, že by došlo k překročení limitů znečištění odpadních vod, hrozí 

riziko sankcí vodoprávního úřadu za vypouštění příliš znečištěných odpadních vod. 

V krajním případě i zákaz jejich vypouštění.  

V případě, že se bude opakovat problém se znečištěním odpadních vod, nebude mít 

obecní úřad jinou možnost, než pomocí odběru kontrolních vzorků odpadních vod 

z kanalizace se snažit nalézt viníka a řešit s ním nápravu stavu znečištění jím vypouštěných 

odpadních vod. Připravili jsme pro vás také článek, ve kterém se dozvíte, jak můžete snížit 

znečištění odpadních vod ze svých domácností. 

 

Samovýroba dřeva 2019/2020 

Žádáme všechny občany, kteří mají zájem o samovýrobu dřeva v Přestavlckém lese, aby 

se nahlásili na OÚ Dobrčice prostřednictvím přiložené přihlášky (vhodit do schránky OÚ), 

popřípadě přímo starostovi obce. Dříve nahlášení zájemci se již znovu hlásit nemusí. Termín 

pro nahlášení zájemců je do 31. října 2019. Seznam přihlášených zájemců o samovýrobu 

dřeva naleznete na webové stránce www.dobrcice.cz pod odkazem DSO Přestavlcký les. 

 

Stavba vysokotlakého plynovodu přes Kamenec 

12. srpna 2019 se v Praze na Ministerstvu pro místní rozvoj ČR uskutečnilo jednání ve 

věci stavebního povolení připravované stavby vysokotlakého plynovodu přes Kamenec. 

Z tohoto jednání zcela jednoznačně vyplynulo, že stavba zřejmě nezačne dříve jak v roce 

2021. O dalším průběhu přípravy stavby plynovodu vás budeme i nadále informovat. 

 

Oprava chodníků 

V létě započaly nejnutnější opravy některých úseků chodníků. Děkujeme za pomoc panu 

Petru Zamazalovi, který vlastní iniciativou jen s drobným přispěním obecního zaměstnance 

p. Pavla Stejskala opravil chodník na Kamenec. Obec zajistila nákup materiálu. Dále 
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započala oprava chodníku u Zejdového a Špíškového, který byl ve velmi špatném stavu. 

Další úseky chodníků a drobné vysprávky budou probíhat až do zimy a případně i na jaře. 

 

 
foto MO 

 

Ekonomická analýza výstavby kanalizace 

V současné době se připravují podklady pro ekonomickou analýzu výstavby nové 

kanalizace a ČOV. Součástí podkladů bude propočet nákladů ve vztahu k možným zdrojům 

financování, indikativní nabídka úvěru od banky a materiály k možnému financování 

projektu přes bezúročné či nízkoúročené půjčky. Tyto podklady by měly být prostudovány 

pracovní skupinou, která by měla z odborného hlediska zastupitelstvu obce doporučit či 

nedoporučit realizaci výstavby kanalizace, popř. navrhnout podmínky pro realizaci 

výstavby kanalizace tak, aby celý projekt byla obec schopna financovat. 

Pracovní skupina by měla být složena ze zastupitelů obce, členů finančního výboru 

a dalších obyvatel obce, kteří svou odborností mohou přispět k analýze podkladových 

materiálů. Tímto žádáme občany, kteří by měli zájem se na činnosti pracovní skupiny 

podílet, aby se přihlásili na OÚ Dobrčice, nejlépe e-mailem do 15. listopadu 2019 nebo 

přímo starostovi obce. 

 

Veřejné projednání Strategického plánu rozvoje obce Dobrčice 

V minulém čísle Dobrčických novin jsme vás informovali o tom, že zastupitelstvo obce 

připravuje nový Strategický plán rozvoje obce Dobrčice na období let 2020 – 2026. Tento 

plán vychází z nyní platného plánu pro období 2014 – 2020. Doplněny byly oblasti, kterým 

je třeba v naší obci věnovat zvýšenou pozornost. Aktualizovány byly i informace, které se 

za dobu platnosti plánu ukázaly zastaralé, nebo u nich došlo k velkým změnám. 
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Protože se jedná o dokument, se kterým bude zastupitelstvo často pracovat a bez jehož 

existence nelze dnes prakticky žádat o žádné dotace, je potřeba, aby se s jeho obsahem mohli 

seznámit i občané a navrhnout také jeho úpravy. Z tohoto důvodu proběhne veřejné 

projednání tohoto plánu. Na základě nasbíraných připomínek proběhne úprava plánu do 

podoby, která bude předložena zastupitelstvu obce ke schválení. 

Návrh strategického plánu naleznete v plném znění na webové stránce obce Dobrčice. 

 

Protierozní a protipovodňová opatření 

Obec Dobrčice si nechala vypracovat studii protierozních opatření nad ulicí k Beňovu. 

Tato ulice byla v letošním roce již několikrát postižena v důsledku více či méně vydatných 

dešťů přívaly vody s ornicí, která ztekla z pole nad ulicí. Studie měla navrhnout účinná 

opatření, díky kterým by bylo možné těmto přívalovým povodním předcházet.  

Ve zkratce: součástí navržených opatření je vytvoření travnatých pásů s terénními 

úpravami, které by měly zabránit tomu, aby voda ztekla z polí do ulice, ale naopak aby se 

na těchto pásech vsákla do půdy. V případě velkého množství vody by pak terénní úpravy 

přebytečnou vodu kontrolovaně a pomalu odvedly až do stoky vedoucí z beňovské polní 

cesty do Dobrčického potoka.  

Vyhotovenou studii protipovodňových opatření veřejně projednáme a na základě tohoto 

projednání se bude moci zastupitelstvo obce rozhodnout, zda učiní kroky k realizaci 

některých z navržených protipovodňových opatření. Realizace těchto opatření bude záviset 

nejen na rozhodnutí zastupitelstva, ale také na vyřešení majetkoprávních vztahů a získání 

finančních zdrojů k realizaci těchto opatření. Podobně jako u revitalizace potoka bychom 

mohli získat na tento projekt finance z Operačního programu Životní prostředí. 

 

 
foto Atelier Fontes, Dobrčice: studie protierozních opatření v ulici k Beňovu, 2019 
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Hry mikroregionu v Dobrčicích??? 

Zastupitelstvo obce na jedné ze svých pracovních jednání probíralo možnost uspořádat 

hry DSO mikroregionu Moštěnka u nás v Dobrčicích. Tyto hry probíhají obvykle v polovině 

června v některé z obcí mikroregionu. Aby naše obec mohla uvažovat o pořádání her 

v areálu výletiště, potřebuje mít zajištěné dobrovolníky pro organizaci her. Celkově se může 

jednat až o 40 lidí, kteří budou ochotní pomoci s přípravou i organizací v průběhu celé akce. 

Do hospody a na OÚ jsme umístili podpisové archy, kam se mohou dobrovolníci přihlásit. 

Žádáme všechny, aby svoje připojení podpisu na tento arch brali velmi vážně. Pokud bude 

v lednu zapsán dostatečný počet dobrovolníků, zastupitelstvo obce začne podrobněji 

plánovat, jak hry mikroregionu v Dobrčicích uspořádat. 

  Marek Ostrčil 

 

 

Pozvánky 
 

VEŘEJNÉ PROJEDNÁNÍ 

Návrh Strategického plánu rozvoje obce Dobrčice na roky 2020 – 2026 

Studie protierozních a protipovodňových opatření 

 

PÁTEK 18. ŘÍJNA 2019 OD 18:00 V SÁLE OÚ DOBRČICE. 

 

Oba projednávané dokumenty jsou zveřejněny na webových stránkách www.dobrcice.cz  

 

 

 

 

VYSTOUPENÍ PŘI ROZSVÍCENÍ VÁNOČNÍHO STROMU V DOBRČICÍCH 

 

Zveme všechny zájemce, kteří by se rádi podíleli na přípravě vystoupení při rozsvěcování 

vánočního stromu v Dobrčicích, aby přišli na první zkoušku.  

 

PÁTEK 8. LISTOPADU 2019 OD 18:00 V SÁLE OÚ DOBRČICE 

 

Zkoušky povede pí. Jana Syryčanská. 

 

 

Poptávka spolupráce na úpravě webových stránek 
 

Hledáme brigádníka, který by pro Obec Dobrčice byl schopen zajistit úpravu webových 

stránek, aby odpovídaly novým pravidlům pro přístupnost. 

Odměna dohodou. 

Prosíme, aby se případní zájemci nahlásili u starosty obce do 15. listopadu 2019. 

 

MO 
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Vyhodnocení dotazníkového šetření 
Na počátku letošního roku jsme v rámci obce uspořádali dotazníkové šetření 

k informačním prostředkům naší obce. Jak dopadlo? 

Celkově nám odpovědělo 40 občanů obce, přičemž ne vždy všichni odpověděli na úplně 

všechny otázky. 

 

1. Zajímáte se o dění v obci v těchto oblastech? 

 

 
 

Informování o kulturních akcích v obci a o činnosti samosprávy a OÚ je pro občany 

Dobrčic nejdůležitější. Nejméně je zajímají prodejní nabídky. 

   

2. Obec pro informování občanů využívá svůj web, rozesílá e-maily těm, kteří se 

registrují, má vývěsku u zastávky, roznáší letáky, některé informace hlásí 

rozhlasem a vydává čtvrtletně Dobrčické noviny. Nově také zřídila svou stránku 

na sociální sít Facebook. Jaký zdroj informací využíváte? 

 

 
 

Jako hlavní zdroje informací slouží především Dobrčické noviny, letáky a vývěska. 

Moderní elektronické způsoby komunikace naopak moc občanů nevyužívá nebo jen 

příležitostně. 
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3. Pokud byste si mohli vybrat pro vás nejlepší způsob informování, jaký 

prostředek byste rádi využíval? Jaký je pro vás zcela zbytečný? Je potřeba 

vylepšit nějaký ze stávajících prostředků? A jak? 

 

 
 

Občané naší obce stále dávají přednost klasickým způsobům informování skrze 

Dobrčické noviny, letáky a vývěsku. Web a e-mail si taktéž nevede mezi občany špatně. 

Ačkoliv by o zavedení některých moderních způsobů komunikace několik občanů mělo 

zájem, tak se jedná o menšinu. Nicméně obec by neměla tento způsob komunikace opomíjet 

a jen zvolit takový prostředek, který může být potenciálně využit drtivou většinou našich 

občanů. Z možností sociální sítě – mobilní aplikace – SMS se asi právě rozesílání SMS jeví 

jako nejlepší varianta. Mobilní telefony totiž dnes má téměř každý, na rozdíl od účtů na 

sociálních sítích nebo mobilních aplikací.  

Pokud bychom chtěli zohlednit i finanční stránku věci, pak nejdražším stávajícím 

prostředkem pro informování občanů jsou v současné době Dobrčické noviny. Informování 

skrze web, e-mail, rozhlas a vývěsku prakticky nic nestojí.  

Z nabízených moderních komunikačních prostředků by bylo nejnákladnější používání 

nějaké mobilní aplikace. Cenu lze odhadnout na cca 1.000,- Kč/měsíc. Její rozšíření by ale 

asi nebylo nijak výrazné, protože vyžaduje chytrý telefon, který ne každý má. S ohledem na 

nákladnost by takové informování občanů nebylo moc efektivní.  

Levnější variantou by bylo rozesílání SMS. Jak bylo uvedeno výše, mobilní telefon má 

téměř každý a nákladnost takového komunikačního prostředku lze odhadnout na 0,6 – 1,0 

Kč/SMS. Pokud by se do odběru přihlásila asi polovina občanů obce, pak lze kalkulovat 

s cenou do 100,- Kč za jedno rozeslání SMS. S ohledem na praktičnost bychom takto zřejmě 

rozesílali jen informace o dění v obci a nákladnost by tak nemusela přesáhnout v průměru 

500,- Kč/měsíc. 

Prakticky zdarma by bylo informování skrze sociální sítě. Nicméně u sociálních sítí 

narážíme opět na jejich rozšíření mezi občany obce. 



 _______________________________________________________________________ Dobrčické noviny 3/2019 

10 

 

Samostatnou problematikou je pak čas strávený distribucí informací mezi občany 

pomocí jednotlivých informačních prostředků. 

Výsledky dotazníkového šetření jsou zastupitelům i občanům k dispozici na OÚ. 

Zastupitelstvo bude o výsledcích ještě diskutovat a může se rozhodnout pro případné změny. 

Neočekávám ale, že by mělo dojít na rušení některých ze stávajících informačních 

prostředků obce. Děkuji všem občanům za jejich odpovědi a také děkuji za dodatečné 

připomínky k jednotlivým sdělovacím prostředkům obce. Rozhodně se budu snažit zajistit 

distribuci letáků s větším časovým předstihem, to samé platí pro webové stránky a e-mail. 

Marek Ostrčil   

 

 
Přívalové povodně v Dobrčicích 

 

V pondělí 2. září a 9. září se opakovaly přívalové povodně v Dobrčicích, které 

zapříčinily srážky ztečené z polí nad ulicí k Beňovu. Voda na polích ztekla ke kraji svahu 

nad ulicí a v několika místech pak ztékala po svahu na ulici. Největší objem této vody 

s ornicí pak ztékal na okraji zahrady p. Jána Kostury. Protože žlab a kanál nebyly schopny 

toto množství vody pojmout, voda tekla dolů ulicí až k domu Smolkových, kde po ucpání 

zamřížovaného žlabu nečistotami vytékala až na cestu u autobusové zastávky. Díky 

duchapřítomným obyvatelům ulice, kteří přispěchali na pomoc při této povodni, se podařilo 

zabránit takové situaci, která nastala v loňském roce, kdy se vytvořilo velké jezero vody 

a bahna pod hospodou.  

Uveřejňujeme několik fotografií z průběhu povodní, další (a také videa) naleznete na 

stránkách www.dobrcice.cz pod odkazem Fotogalerie. 

 

 

 
Voda ztékající z polí u zahrady Jána Kostury 
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Voda na polích nad ulicí k Beňovu 

 

 
U polní cesty na Beňov si voda našla místo, aby ztekla na polní cestu.  

Zanechala za sebou hluboké brázdy nejen na poli, ale také na polní cestě 

 

 

Nánosy bahna na cestě kolem lesa 

za Včelínem 
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Koryto vyhloubené vodou z polí 

okolo hájku za Včelínem 

 

Aby nedocházelo k dalšímu splavování povrchu polní cesty na Beňov, rozhodla se obec 

vyhloubit podél cesty koryto, které vodu z polí a případně i z cesty svede až do žlabu 

vedoucímu k Dobrčickému potoku. 

 

    
foto MO a Robert Rozkošný 

Marek Ostrčil  
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Odpadové hospodářství v roce 2019 
Na konci loňského roku se zastupitelstvo obce rozhodlo pro několik změn v odpadovém 

hospodaření naší obce: 

- snížení frekvence svozu směsného komunálního odpadu 

- zvýšení poplatku za svoz odpadů 

- zajištění svozu kovů samotnou obcí (dříve zajišťovali hasiči) 

- zvýšení kapacity nádob na tříděný odpad 

Bylo by dobré, abych se vyjádřil k tomu, zda tato opatření měla pozitivní dopad.  

Snížení frekvence svozu směsného komunálního odpadu byla pro mnohé občany 

výraznou změnou k horšímu. Důvody byly ale zcela objektivní. Po zavedení svozu odpadů 

1x za 14 dnů v roce 2016 se zvýšil objem odpadu o více jak 30 %. Svozem odpadů 1x za 28 

dnů pokleslo množství vyvezeného odpadu o více jak 50 % ve srovnání s rokem 2018. 

Dříve svoz kovů zajišťoval sbor dobrovolných hasičů. Protože ale nebylo vždy 

jednoduché zajistit dostatek ochotných hasičů k zajištění svozu, bylo rozhodnuto, že svoz si 

bude zajišťovat obec samostatně. Za tímto účelem pořídila kontejner na kovy. Utržené 

příjmy za svoz kovů tak mohou pokrýt část nákladů spojených se svozem jiných odpadů. 

Zvýšila se také kapacita sběrných nádob, které se ale již nevešly na stávající stanoviště. 

Po diskusi s občany bylo dohodnuto vytvoření dalšího stanoviště na tříděné odpady. 

Potěšující je také, to, že v letošním roce opět vzrostlo množství vytříděných odpadů, čímž 

vzrostl i zisk na odměnách za tříděný odpad. 

 

 
 

Dle skutečných nákladů za ¾ roku a obdržených odměn za vytříděný odpad je zřejmé, 

že nastavený poplatek 500,- Kč/poplatníka byl kalkulován dobře. Vybrané prostředky na 

svoz odpadů se započítáním odměn za vytříděný odpad by měly pokrýt veškeré běžné 

náklady na odpadové hospodářství. Pokud se nebudou měnit ceny za svoz odpadů, je 

pravděpodobné, že by výše poplatku pro rok 2020 mohla zůstat na stejné výši, jak pro rok 

2019. Přesnější kalkulace budeme znát nejdříve v polovině listopadu. Případnou změnu ve 

výši poplatků by pak muselo schvalovat zastupitelstvo obce. 

 

Nádoba na použité rostlinné tuky a oleje 

U točny je popelnice na použitý rostlinný olej a tuky. Oleje se do této popelnice vhazují 

v uzavřených plastových lahvích (v PETce). Svoz těchto tuků zajišťuje smluvní firma 
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zdarma a tuto popelnici bude vyvážet cca 1x za měsíc. Povinnost umožnit občanům odkládat 

vytříděné rostlinné tuky a oleje je dána od 1. 1. 2020 českou legislativou. Upozorňujeme, že 

do této popelnice nepatří motorové oleje. Motorový olej patří do nebezpečného odpadu. 

 

Kovové odpady 

Chceme upozornit všechny občany, že elektrozařízení nepatří do kontejneru na kovový 

odpad. Prosíme vás dále, abyste plechovky od potravin a nápojů vhazovali do popelnice 

vedle kontejneru na kovový odpad. U kontejneru je nově i malá popelnice na plasty.  

 

Elektrozařízení a baterie 

Nově je za vstupními dveřmi na OÚ umístěn malý kontejner na drobná elektrozařízení 

a baterie. Budeme rádi, pokud budete tento kontejner využívat. 

 

    
 

Třídění nápojových kartonů – s plastem 

Dovolujeme si upozornit všechny občany, že od 1. ledna 2020 nebudou vyčleněny 

samostatné popelnice na nápojové kartony. Bohužel je jejich vývoz z ekonomického 

hlediska nevýhodný. Nápojové kartony budete moci dávat do kontejneru společně 

s plastem. Svozová firma si nápojový karton sama vytřídí na dotříďovací lince. 

 

Marek Ostrčil 
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Co odnáší naše odpadní voda?  
 

Jistě mi dáte za pravdu, že svou velikostí se Dobrčický potok řadí mezi malé toky. 

V nastalých obdobích sucha se na některých místech voda z něj před obcí v létě zcela ztrácí, 

v obci ho „napojí“ vody odpadní a ty odnáší dál. Pro přírodu jsou to dvě rány najednou – 

některé biotopy a v nich vše živé zaniká kvůli nedostatku vody, v tůních pak kvůli přehřátí 

a nedostatku kyslíku. V druhém případě tam, kde voda ještě teče a je jí málo, je znečišťovaná 

přítokem vod odpadních. I voda z čistíren, městských nebo domácích, má v sobě totiž stále 

spoustu látek, které čistírny neodstraní a které jsou koncentrované díky malému průtoku. 

A to nemluvíme o načerno vypouštěných odpadech bez čištění... Na velkých řekách to řeší 

ředěním upouštěnou vodou z přehrad, na našem potoce ale žádný Orlík nemáme. 

 A tak bychom měli pamatovat především na to, že co potoku bereme (týká se množství 

vody), to bychom měli vracet. A naopak nic nepřidávat (týká se znečištění).  

Každý tok souvisí s hladinou vody podzemní. Pokud klesne ona, sníží se i stav vody 

v potoce. Proto bychom měli hospodařit s vodou dešťovou, nenechat ji zbůhdarma odtékat 

při deštích do kanálů, ale přemýšlet nad každým okapem, nad každou plochou: až bude 

probíhat úprava ulic po vybudování kanalizace, přijde čas řešit zeleň a vybudovat 

v předzahrádkách zahrady dešťové, použít místo dlážděných parkovacích a jiných ploch 

třeba voštinové či zatravňovací systémy. Doma s vodou dešťovou jistě hospodaříte už 

dávno. Ale jak je to s tou odpadní, přemýšlíte nad tím, co a kolik toho vypouštíte?  

Voda v potoce může být znečištěna viditelně – sem patří různé plastové a papírové 

odpadky, odhozený biodpad apod. Většina dalších znečiťujících látek jsou látky rozpuštěné. 

Jsou buď organického nebo anorganického původu a u obou kategorií se ještě dělí na 

biologicky odbouratelné nebo neodbouratelné. Ukazuje to následující tabulka s příklady: 

zdroj: www.hellstein.cz 

 

Mezi organické, vodu znečišťující látky patří čistící a dezinfekční prostředky, organické 

zbytky, tuky, maziva, insekticidní a herbicidní přípravky, soli, ropné deriváty, paliva, těkavé 

organické sloučeniny, chlorovaná rozpouštědla, různé chemické sloučeniny užívané 

v osobní kosmetice a hygieně. Příkladem znečištění anorganického původu je třeba zvýšení 

kyselosti způsobené emisemi z průmyslových závodů (kyselý déšť), amoniak 

z rozkládajícího se odpadu z potravin, chemické odpady jako průmyslové produkty, hnojiva 

s obsahem živin - dusičnany a fosforečnany, které unikají se srážkami ze zemědělství, těžké 

kovy z motorových vozidel, kyseliny používané při těžbě, nánosy (sedimenty) po výstavbě, 

vypalování nebo čistění pozemků. Spousta těchto látek je zdravotně závadných, ohrožují 

lidské zdraví a život v řekách. Patří sem především rtuť, aromatické uhlovodíky, 
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polychlorované bifenyly (PCB), dusík, fosfor, amoniak, dioxiny, ale i sinice, patogenní 

bakterie a mnoho dalších… 

Problematika odpadních vod je propojena se spoustou dalších problémů lidské 

společnosti. Známým problémem jsou například zbytky antikoncepce z moči, které nelze 

z odpadní vody odstranit ani v čistírnách a které způsobují hormonální změny u ryb a dalších 

organismů v řekách, ovlivňují už i mužskou část lidstva. 

Výkaly obsahují velké množství fosforu, jehož světové zásoby se tenčí a bez něhož 

nebude v dalších desetiletích možné umělými hnojivy dotovat na humus chudou půdu 

a získávat dnešní výnosy. Ve vodách ho naopak splachem z půdy přibývá, způsobuje jejich 

znehodnocování, ale nedokážeme ho doteď získat zpátky. Člověk je přitom jediný živočich 

na Zemi, který z půdy získává obživu, ale výkaly půdě nevrací. 

Znečištění moří a oceánů a změny s tím spojené jsou způsobené tím, co přináší řeky, 

takže i náš malý potok má na tom svůj titěrný podíl. Třeba při každém praní se uvolňují ze 

syntetických vláken v oděvech částečky mikroplastů, putují řekou do moře, ale dostávají se 

i do spodních vod, které pijeme. Vše se vším souvisí a my lidé jsme toho součástí, každý 

jeden z nás. Kdybyste chtěli něco změnit, pak můžete udělat toto: 

- zkontrolujte své septiky a jímky, pravidelně je vyvážejte a nenechte je načerno 

odtékat do potoka 

- nevylévejte do odpadu tuky, separujte je do sběrných nádob nebo v malých 

množstvích kompostujte  

- nevymývejte nádoby od nebezpečných látek, nevylévejte tyto látky do odpadu, pokud 

nemusíte, vůbec je nepořizujte (což platí i o všem následujícím) 

- zbytky léků a prošlá léčiva odnášejte do lékáren, nepatří do záchodu ani do popelnice 

- našim babičkám stačil na úklid domácnosti ocet, soda a mýdlo - přemýšlejte o tom, 

co nakupujete, sortiment ekologicky šetrných pracích a čistících prostředků je dnes 

již bohatý, vyšší cena vás motivuje, abyste je nenadužívali   

- vyzkoušejte přírodní certifikovanou kosmetiku, můžete si ji i sami vyrobit, mimo jiné 

kontrolujete, jaké látky její aplikací dodáváte svému tělu a chráníte své zdraví 

(i čistotu vody, minimalizujete odpady atd.)    

- zadržujte vodu v půdě, kompostujte a dodávejte do země humus, nahraďte jím 

syntetická hnojiva, nepoužívejte herbicidy a jiné postřiky v zahradě. 

 

Jana Syryčanská 
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Kulturní a společenské akce 
 

Vítání občánků a Den matek 
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foto Stanislava a Marek Ostrčilovi 

 

Rozloučení s prázdninami 

V neděli 25. srpna se v Dobrčicích uskutečnila zábavná akce pro děti k rozloučení 

s prázdninami. Pro děti byly přichystány hry na točně a poté občerstvení s promítáním v sále 

OÚ Dobrčice. O přípravu her se postaraly Martina Pavlíková, Zuzana Hradilová a Hana 

Zamazalová. Děti si odnesly za svou účast v soutěžních hrách drobné odměny. Ty zajistil 

Lukáš Jurčík z Emosu a Vítězslav Smolka ml. z Hasičského záchranného sboru 

Olomouckého kraje. Všem, kteří pomohli s organizací, moc děkujeme. 
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foto Miluše a Karel Ostrčilíkovi 

 

Zájezd klubu seniorů na Raduň a do Opavy 

V sobotu 7. září uspořádal klub seniorů zájezd na zámek Raduň, do domu porcelánových 

panenek v Dobroslavicích a do Opavy. 

 

 
 



 _______________________________________________________________________ Dobrčické noviny 3/2019 

21 

 

 
 

 
 



 _______________________________________________________________________ Dobrčické noviny 3/2019 

22 

 

 
foto MO 

  

Nejbližší plánované kulturní, společenské a sportovní akce 
 

 Slavnostní rozsvícení vánočního stromu, neděle 1. prosince od 17:00 hod. 

 Mikulášská nadílka, čtvrtek 5. prosince od 17:00 hod. 

 Adventní koncert sboru Vokál, 20. prosince od 19:15, sál OÚ 

 Silvestrovská vatra, úterý 31. prosince od 23:45 hod., Kamenec 

 

Výše uvedené termíny se mohou změnit. O jednotlivých akcích budete včas informováni. 

Na všech akcích se budou pořizovat fotografie a videa pro účely informování o konaných 

akcích v Dobrčických novinách a na webových stránkách obce. 

Marek Ostrčil 

 

Procestujte mikroregion Moštěnka s novými cyklomapami 
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